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قصه برند ریس 
و تلاش سما وفایی 

برای اشتغال زایی 
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بافنده دختران 
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در رمزارز بخوانید: رونمایی از کارخانه نوآوری رسانه راه کار 

گفت و گو با نسیم توکل، رئیس 
هیئت مدیره عرش گستر

 و مدیرعامل قطعه آزمون

در محاصره مجوزها
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مکرون؛ متهم اول 
اوبریزاسیون!

حمایت پنهانی امانوئل 
مکرون از شرکت اوبر لو رفت

نتیجه یک 
معماری پیشرفته

گفت و گو با کاوه احسانی 
مدیر لجستیک دیجی کالا 

برگزاری همایش »اقتصاد دانش بنیان بازار سرمایه، دورنمای آینده« 

ترسیم چشم انداز حضور شرکت های 
دانش بنیان در بازار سرمایه
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سرمایه گذاری ۲۷ 
میلیارد تومانی در 

آی تی هاب

مردی که 
یک جهان را 

علاف کرده

آنها خواهند 
باخت، ما هم 
خواهیم باخت!

محصولی جدید از گروه 
رسانه ای راه کار که هر 

دوهفته یک بار همراه با کارنگ 
منتشر و توزیع می شود

بیمه   دیجیتال  

ضرورت همسویی با 
اصناف و کسب و کارها

8

رویداد بزرگداشت روز فناوری اطلاعات 
به همت  سازمان نصر تهران برگزار شد

A N A LY S I S

عکس:حامدکریمزاده
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نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

هفتــه گذشــته، هفتــه پرخبــری بــود. رویدادهای 
مختلفی به مناسبت »روز ملی فناوری اطلاعات« 
برگزار شد و در این رویدادها هم حرف های مهمی 
زده شــد. در مراســمی کــه ســازمان نظــام صنفــی 
رایانــه ای اســتان تهــران برگــزار کرده بــود، یکــی از 
مهم تریــن نــکات و دیدگاه هایــی کــه مطرح شــد، 
پیامــی بــود کــه از طــرف محمدباقر 
قالیباف، رئیس مجلس خوانده شد؛ 
پیامی که به شکلی تعجب برانگیز و 
بر خلاف رویــه ای که مجلس تحت 
مدیریت قالیباف از خود نشان داده، 
تأکیدش بــر »احتــرام به خواســت 
مردم« در مورد فضــای مجازی بود. 
یکی از کلیدی ترین جملات این پیام 
این بود: »هر گونه سیاســت گذاری 
برای فضای مجازی باید با خواست 
قاطبــه مــردم همســو باشــد«؛ جملــه و تأکیــدی 
امیدوارکننــده که اگرچــه سیاســت گذاران فضای 
مجازی از جمله برخی هم قطاران قالیباف در چند 
ماه گذشته در مجلس خلاف آن را پیش چشم همه 
گذاشته اند، اما این جمله و این پیام نشان می دهد 
که فشار افکار عمومی درباره اهمیت و ضرورت به 
رسمیت شــناختن »زیســتن در فضای مجازی« 
تأثیرگذاری خود را تا لایه های بالای سیاست گذاری 

کشور نیز نشان داده است.
باید یــک بار برای همیشــه روشــن کرد کــه فضای 
مجــازی نــه یــک تهدیــد، بلکــه سراســر فرصــت 
اســت. تهدیــد آنجــا خــود را نشــان می دهــد 
کــه چهارچوب هــای سیاســت گذاری  منطبــق بــر 
خواســت مردم و منافع کشــور نباشــد. آنجاست 
کــه تصمیمــات نادرســت گرفته شــده، میلیون ها 

کاربر ایرانی را به دام فیلترشــکن ها و مســیرهایی 
می اندازد که هم سوهان روح اند و هم جمع کننده 
دیتاهای کاربران ایرانی. کافی اســت یــک بار برای 
همیشه تهدید واقعی را بشناسیم تا از تصمیمات 
خلق الساعه و سراسر خسارت بار برای اینترنت و 
فضای مجازی دســت بکشــیم. در رویداد دیگری 
که باز هم به مناسبت روز ملی فناوری اطلاعات و با 
همکاری شرکت بورس تهران و سازمان نصر تهران 
برگزار شــده بود، یکــی از جملات کلیدی را ســورنا 
ستاری گفت. او در بخشی از سخنرانی اش که در 
دفاع از نوآوری و نوآوران ایراد کرد، خطاب به رئیس 
ســابق بیمه مرکزی که در ســالن حضور داشت با 
گلایــه از ســنگ اندازی در مســیر کســب وکارهای 
آنلاین بیمه ای، تجربه شکست تاکسی های سنتی 
در برابر تاکسی های آنلاین را یادآوری کرد و گفت: 
»در نهایت همه آنها که در برابر نوآوری بایستند، 
خواهند باخت!« او به ســلیمانی بــه کنایه گفت: 
»اگرچه زورت نرســید که در برابر بازیگران ســنتی 
بیمه بایستی و سد مقاومت آنها را بشکنی، اما در 

نهایت این سد خواهد شکست!«
ستاری درست می گوید. تلاش های خود او با وجود 
همه نقدهایی که به آن وارد است، نشان می دهد 
کــه تجربــه توســعه اکوسیســتم نــوآوری اگرچــه 
ناقص اما در نهایت موفق بوده اســت. سنتی ها و 
مقاومت کنندگان و سدســازان سرانجام خواهند 
باخت، اما در این میان نباید از یک خسارت بزرگ 
غافل شــد. هر یــک از این ســدها، صدها و شــاید 
هزاران استعداد و انگیزه انسانی را قبل از شکستن، 
از این دیار دور می کنند! این هزینه پنهانی است که 
نه با پیروزی بر مقاومت کنندگان و نه به هیچ طریق 

دیگری جبران نخواهد شد.

INTROسرآغاز

سورنا ستاری می گوید هر کس جلوی نوآوری بایستد خواهد باخت
 اما آیا واقعاً مسئله همین قدر ساده است؟

آنها خواهند باخت، ما هم خواهیم باخت!

رضا جمیلی 
سردبیر

@rezajamili

ماجرای نامه رئیس کل ساترا 
به رئیس سازمان صداوسیما

ساترا VODها را تهدید کرد
نامه ای از سوی رئیس کل ساترا به رئیس سازمان صدا و 
سیما اخیرا منتشر شده که از تصویب اقدامات بازدارنده 
علیه پلتفرم های نمایش خانگــی متخلف خبر می دهد. 
آنطور کــه در این نامه آمده جرائمی همچــون فیلتر، عدم 
خدمات دهــی دیتاســنتر و لغو ای نمــاد بــرای پلتفرم های 
متخلف دیده شده است. سازمان تنظیم مقررات صوت 
و فراگیر معتقد است پلتفرم های نمایش خانگی اخیراً از 
دستورات این ســازمان ســرباز زده و حتی اقدام به پخش 

سریالی بدون مجوز این سازمان کرده اند.
سعید مقیســه، رئیس ســاترا با ارســال نامه ای به پیمان 
جبلی، رئیس سازمان صدا و سیما، از تصویب اقدامات 
بازدارنــده در برابــر تخلفــات پلتفرم های نمایــش خانگی 
خبر داد. در بخشی از این نامه آمده است: »پیرو مصوبه 
شــورای فضای مجازی صداوســیما در خصــوص برخورد 
بازدارنــده با تخلفات رســانه های صــوت و تصویــر فراگیر 
در فضای مجــازی، خصوصاً پلتفرم های مؤثــر، اقداماتی 
در دســتور اجــرا قــرار گرفتــه و جهــت اســتحضار تقدیم 

می شود.«
یکــی از بندهای ایــن مصوبه، حاوی تعییــن ضرب الاجل 
یک هفته ای برای تمکین از قانون و مقررات ساترا و توقف 
اقدامات متخلفانه و ارســال رونوشــت نامه فوق به مقام 
دادستان کل کشــور، دادســرای فرهنگ و رســانه، وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی، مرکز ملی فضای مجازی، پلیس 

امنیت اخلاقی و سایر مراجع ذیربط است.
همچنین نامه تعلیق مجوز یکی از  VODها صادر شــده 

و با دادســتانی برای فیلتر دامنه مذکور نامه نگاری شــده 
اســت. طــرح شــکایت در دادســرای فرهنــگ و رســانه و 
دادسرای جرایم رایانه ای، ارسال نامه به وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات برای عدم خدمت رسانی در دیتاسنترها 
و ارسال نامه به وزارت صمت به منظور لغو نشان اینماد 
از جمله دیگر اقدامات دیده شده علیه پلتفرم های شبکه 
نمایش خانگی اســت. ســاترا همچنین بــا هرگونه تبلیغ 
VODها در فضای تبلیغات شهری، شبکه های ماهواره ای 

و ... نیز مخالفت کرده است.
ایــن ســازمان همچنیــن خواســتار رایزنــی بــا نماینــدگان 
کمیســیون فرهنگی بــه منظــور پیش بینی نطــق پیش از 
دســتور و ایراد تذکر در مجلس شده اســت. یکی دیگر از 
اقدامات بازدارنده دیده شــده براســاس این نامه نیز عدم 
پذیرش طرح هــای جدید تولیــد برنامه در شــورای صدور 

مجوز تولید )الماس( است.

مدیرعامل شــرکت بورس اوراق بهادار تهران، با اســتقبال از 
پیوستن ایرانسل به جمع شــرکت های بورســی، بر آمادگی 
این شرکت برای تسهیل در انجام فرایندهای مقدماتی ورود 

ایرانسل به بورس تأکید کرد.
محمود گودرزی، مدیرعامل شرکت بورس اوراق بهادار تهران، 
دوشنبه ۲۰ تیر ۱۴۰۱، به همراه تعدادی از مدیران این شرکت، 
از ســاختمان مرکزی ایرانســل بازدید و با بیژن عباســی آرند 

مدیرعامل و جمعی از مدیران ایرانسل، گفت وگو کرد.
گودرزی با بیــان اینکه پیوســتن ایرانســل، به عنــوان یکی از 
بزرگ ترین شــرکت های حوزه فناوری اطلاعــات و ارتباطات، 
به بورس را باید به فال نیک گرفت، حضور ایرانســل در بازار 
ســرمایه را موجب پویایی بورس کشــور عنوان کرد. گودرزی 
افزود: »شــرکت بورس آماده اســت تا تمامــی امکانات خود 
را برای تســهیل و انجام هرچه ســریع تر فرایندهای پذیرش 

ایرانسل در بورس، به کار گیرد.«

مدیرعامل ایرانســل نیز در این دیدار، با بیان تاریخچه ای از 
شکل گیری ایرانسل و وضعیت حال حاضر اولین و بزرگ ترین 
اپراتــور دیجیتــال ایــران، گزارشــی از وضعیــت فرایندهــای 
انجام شده در مسیر پیوستن ایرانسل به بورس را تشریح کرد.
عباســی آرند، بــا بیــان اینکــه حضــور شــرکت های فنــاور و 
کسب وکارهای دانش بنیان در بورس، موجب عمق بخشی 
و رونــق هرچــه بیشــتر ایــن حــوزه و توســعه اشــتغال زایی 
دانش بنیان است، خواستار هم افزایی برای کمک به تقویت 
فرایندهای تأمین مالــی در بــورس مطابق با اســتانداردهای 
جهانی، با هدف تشویق شرکت ها و سرمایه گذاران خارجی 

برای ورود به این عرصه شد.
در این دیدار، همچنین نقشه راه ورود ایرانسل به بورس، به 
مدیرعامل بورس تهران ارائه و جزئیات آن، مطرح و مقرر شد 
پس از انجام فرایندهای مقدماتی، در نیمه نخست امسال، 
بررسی ها برای انجام فاز پذیرش ایرانسل در بورس آغاز شود.
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سردبیر: رضا جمیلی
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در بازدید مدیرعامل شرکت بورس اوراق بهادار تهران
 از ساختمان مرکزی ایرانسل مطرح شد

ایرانسل در مرحله نهایی ورود به بازار سرمایه
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نگاهی به پیشینه 
نسیم توکل

اصلی به نام 
شایستگی شغلی

 نســیم تــوکل متولــد ســال 6۲ 
است. او در دانشگاه در رشته 
زمین شناســی تحصیــل کــرده اســت. 
خــودش دربــاره اینکــه چطــور شــد بــه 
عرش گستر آمد، می گوید: »من تقریباً 
یکــی از بی ربط ترین آد م هــا به صنعت 
الکترونیــک و مخابــرات از نظــر رشــته 
تحصیلی هســتم. ولی ادامه تحصیلم 
در مدیریــت صنعتی و انتقــال فناوری 
بوده و کارآفرینی هم خوانده ام و ســعی 
کــرده ام بــه ایــن طریــق ربطــش دهــم. 
هرچند به ضرس قاطع به شما می گویم 
حتی اگر رشته دانشــگاهی مرتبط هم 
می خواندم، در آخر مهارت آفرینی برای 
کار ایجــاد نمی کــرد. بــه همیــن دلیــل 
ســعی کــردم در دوره هــای مرتبطــی که 
بتواند بــه من کمک کند، شــرکت کنم. 
من از شــرکت های اروپایــی و چینی یاد 
گرفتــم کــه مهم تریــن چیــز، داشــتن 
شایستگی شغلی و مهارت است و این 

ربطی به تحصیلات ندارد. 

 در ســمت مدیرعاملــی هــم 
یکسری از مهارت ها از جنس 
مهارت های صرفاً تخصصی نیســت و 
در قطعــه آزمــون کــه مــن مدیرعامــل 
هســتم، در ۷۰، ۸۰ درصد مواقع درگیر 
کارهای مدیریت مالــی، بیمه، مالیات، 

اخذ قراردادها و... هستم. 

 عرش گستر شرکت خانوادگی 
اســت. مــن در ســال ۸۴ کــه 
ازدواج کــردم، تجــارت الکترونیــک 
عرش گســتر بــا نام عرش گســتر کوشــا 
شرکتی بود که همســرم آن را مدیریت 
می کرد. سه دپارتمان مختلف داشت. 
در حوزه های اجرای پروژه های حفاظت 
الکترونیــک، مدیریــت زنجیــره تأمین 
صنعــت الکترونیک و طراحــی و تولید 
ساب سیســتم های حــوزه مخابــرات و 
لوازم خانگی فعالیت می کرد. با ایشان 
کــه ازدواج کردم، آموزش هــای لازم را به 
من داد و من در بخش بازرگانی خارجی 
فعال شدم. از یک کارمند ساده شروع 
کــردم و بــا کســب مهارت هــای لازم 
 رفته رفتــه رشــد کــردم. در نـــــــــــــهایت 
عضــو هیئت مدیــره و بعدتــر رئیــس 
هیئت مدیــره شــدم. بعــد هــم شــرکت 
قطعــه آزمون جدا شــد که ســهام داران 

دیگری هم دارد.«

گفت و گو با نسیم توکل، رئیس هیئت مدیره عرش گستر و مدیرعامل قطعه آزمون؛ او 
می گوید تجربه کار در سه بخش بازرگانی، تولید و خدمات را دارد و هیچ کدام را به سختی 

بخش تولید نمی داند

در محاصره مجوزها

لطفاً از پیشینه عرش گستر بگویید. در 
حال حاضر در اینجا چه فعالیتی انجام می شود؟

گروه صنعتی عرش گستر در سال ۷۹ تأسیس شده و کارش 
مدیریت زنجیره تأمین، تعمیر و تولید ساب سیســتم های 
پیشــرفته الکترونیــک و مخابــرات اســت و مــن رئیــس 

هیئت مدیره آن هستمئ و همزمان مدیرعامل 
شــرکت قطعــه آزمــون الکترونیــک رســانا نیــز 
هســتم. تــا مهــر ۱۴۰۰ همزمــان بــا ریاســت 
هیئت مدیره، معاون توســعه بازار عرش گستر 
نیــز بــودم و تقریبــاً از ســال ۸3، کار بازاریابی و 
روابــط عمومی عرش گســتر را انجام مــی دادم. 
از آنجا که تصمیم گرفته بودیــم دپارتمان های 
شرکت را تبدیل به شــرکت های مستقل کرده 
و ســهام داران دیگری را نیز وارد این شــرکت ها 
کنیــم، قطعــه آزمــون الکترونیــک را ســال ۹۸ 

تأســیس کردیــم و یــک قــرارداد با چینی هــا برای تأســیس 
آزمایشگاه غربالگری قطعات الکترونیک در ایران بستیم و با 
یکسری مراجع ذی صلاح ایران نیز کنسرسیوم هایی را امضا 

کردیم. نهایتاً قطعه آزمون که شکل گرفت، من از کار اجرایی 
عرش گســتر اســتعفا دادم و مدیرعامل این شرکت شدم. 
این شرکت در چند حوزه فعالیت می کند و کارش مدیریت 
زنجیره تأمیــن امن اســت. مــا یــک آزمایشــگاه غربالگری 
الکترونیک داریم که اصالت سنجی قطعات الکترونیک و 

تجهیزات را انجام می دهد. 
با وجــود اینکه از مهرماه ســال گذشــته رســماً 
فعالیت خود را آغاز کردیم، توانسته ایم شبیه 
به یک شــرکت ۱۰ ســاله پروژه بگیریــم، زیرا در 
حــوزه قطعــات الکترونیــک یکــی، دو شــرکت 
فعال هستند و در حوزه تجهیزات نیز به همین 
صورت اســت؛ بنابرایــن آزمایشــگاه متمرکزی 
در این حــوزه نداشــتیم. فاوا حوزه ای اســت که 
در آن قطعات و تجهیزات الکترونیکی دســت 
دوم بســیار زیاد اســت و عمدتــاً خرابــکاری در 
آنها بسیار دیده می شود. بنابراین از فعالیت شرکت قطعه 
آزمون استقبال خوبی شــد. هرچند آزمایشگاه ما هنوز در 
حوزه شــناخت و تشــخیص تروجان ها کار خاصــی انجام 

نمی دهــد و بیشــتر در حــوزه ســخت افزارها فعال اســت و 
بیشــتر تمرکزمان روی اصالت سنجی اســت، استقبال در 
حدی بود که فقط در زمســتان ما در حــدود ۲۰۰ هزار پارت 
تست اصالت ســنجی گرفتیم و گزارشش را منتشر کردیم 

تا عموم افراد بتوانند مطالعه کنند. 
بخش دیگری نیــز در قطعه آزمون داریــم که زنجیره تأمین 
اســت. خیلی زود پی بردیم آزمایشــگاه ها و مراکــز ارزیابی 
بســیار معتبر دنیا، فقط بخش ارزیابی ندارند و معتقدند 
اگر فقط بخش ارزیابی داشــته باشــند، آخر فرایندها وارد 
شــده اند، اما اگر از ابتدای زنجیره تأمین وارد شوند، باعث 
می شوند کل زنجیره تأمین امن سازی شود و اطمینان خاطر 
از نظر قیمت و کیفیت و اصالت سنجی ایجاد شود. بنابراین 
دپارتمــان زنجیره تأمیــن  را ایجــاد کردیــم که با تمرکــز روی 
یکسری از کالاها فعالیت کند. البته در این زمینه بی تجربه 
نبودیم و پیش تر در عرش گستر نیز این کارها انجام می شد، 

اما نه به شکل یک شرکت مستقل.
عرش گســتر اســتارتاپی به نــام »تــری دی نکســت« دارد. 
محصول این استارتاپ، اسکنر سه بعدی انسان است که 

المیرا حسینی  

elmirahosseini
@gmail.com

نسیم توکل از جمله زنانی است که نه تنها زندگی خانوادگی و کسب و کارش را پیش برده، بلکه طی سال های فعالیتش از انجام کار صنفی نیز غافل نشده و به عنوان عضو کمیسیون فاوای اتاق 
بازرگانی ایران حضور داشته است. او که در ابتدا با تحصیلات نامرتبط، وظیفه ای را در شرکت همسرش بر عهده می گیرد، به سبب علاقه و اشتیاقی که به کار داشته، خیلی زود می تواند روی 
درآمد شرکت تأثیر جدی بگذارد و پله پله خود را به ریاست هیئت مدیره عرش گستر برساند. او در حال حاضر مدیرعامل قطعه آزمون است که در اصل شرکتی در هلدینگ عرش گستر است و 
پیش تر به شکل دپارتمان فعالیت می کرده. توکل می گوید در عرش گستر در سه بخش تولید، بازرگانی و خدمات به شکل جدی فعال هستند و مشکلات همه آنها را از نزدیک درک کرده است، 

اما مسیر هیچ بخشی را به اندازه تولید دشوار و ناهموار نمی بیند.

عکس:حامدکریمزاده
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لجستيک
L O G E S T I C

گفت و گو با کاوه احسانی، مدیر لجستیک دیجی کالا؛ او 
در این گفت و گو به توضیح زیر و بم لجستیک دیجی کالا 

و تغییراتی که از سال 1395 در مدل کاری این کسب و کار 
داشته اند، می پردازد

نتیجه یک 
معماری پیشرفته

I N T E R V I E W

لجستیک نبض تپنده کسب وکارهایی همچون دیجی کالاست. شاید برای بسیاری این سؤال مطرح باشد که دیجی کالا 
که طی مدت زمان پنج سال، رشد ده برابری را در فروش کالا و قاعدتاً در ارسال آن تجربه کرده، مگر چه مقدار حجم انبار و 

امکانات در اختیار دارد که می تواند این حجم از کالا را راهبری و مدیریت کند؟ و مدیریت ارسال کالا در این کسب وکار بزرگ 
اینترنتی طی چه فرایندی انجام می شود؟ این سؤالات و پرسش هایی از این دست سبب شد گفت و گویی با  کاوه احسانی، 

مدیر لجستیک دیجی کالا داشته باشیم.

 شرایط فعلی لجستیک دیجی کالا را در 
مقایســه با ســال های اولــی که ایــن کســب وکار راه 

افتاده بود، چگونه ارزیابی می کنید؟
از هنگامی که اولین مرکز پردازش دیجی کالا )نسل یک( 
در فضایی به ابعاد حدود چهــار هزار متر مربع در تهران 
و 20 مرکز کوچک توزیع سفارش در شهرستان ها افتتاح 
شــده، ســال ها می گذرد. اکنون تعداد مراکز لجستیکی 
دیجی کالا به بیش از ۱2۶ عدد رسیده که شامل سه مرکز 
پردازش ســفارش ها در فضایی با مســاحت بیش از ۱00 

هزار متر مربع می شود.

 فرایند ارســال کالا در دیجی کالا چگونه 
انجام می شود؟

ابتدا مســیر ســاده تری را که تــا ســال ۱395 برای ارســال 
کالا انجام می دادیــم، توضیح می دهم. تا ســال 95 مدل 
کســب وکار دیجــی کالا مــدل خرده فروشــی بود. بــه این 
صورت کــه فروشــگاه، کالا را خریــداری می کــرد، در انبار 
قرار می داد و به محض اینکه کالا در انبار قرار می گرفت، 
قابلیت ســفارش گذاری توســط مشــتری را پیدا می کرد. 
به محض ثبت ســفارش توسط مشتری، ســفارش ها بر 
اساس بازه زمانی، ارسال و زمان مورد نیاز برای پردازش و 
توزیع سفارش، اولویت بندی شده و در صف پردازش قرار 
می گرفتند. پردازش فرایندی اســت که شــامل برداشتن 
کالا از قفســه ها، تجمیع کالاهای یک سفارش کنار هم، 
بسته بندی، درج و الصاق اطلاعات، ارسال و دسته بندی 

سفارش ها بر اساس مقصد مرسوله ها می شد.

 فرایند تحویل سفارش ها به چه صورت 
بود؟

این فرایند شــامل حمل مرســوله ها به مراکز توزیع و در 
نهایت حمــل کالا توســط راننده هــا به محل مشــتری و 
تحویل آن می شد. منتها از سال ۱395 تحولی بزرگ در 
دیجی کالا و به تبع آن در لجستیکش اتفاق افتاد. تحول 
از این قرار بــود که دیجــی کالا دروازه های پلتفــرم خود را 
به روی ســایر فروشــندگان باز کرد و تمام زیرســاخت ها 
از جملــه زیرســاخت لجســتیکی خــود را در اختیــار 
فروشنده ها قرار داد. بنابراین فروشنده ها می توانستند 
یک پنل روی پلتفرم دیجی کالا داشته  باشند و کالاهای 
خود را معرفی کرده و بفروشند. برای نحوه ارسال کالایی 
که به فروش می رسید نیز فروشــنده ها می توانستند دو 

تصمیم بگیرند. 
یکی این بود که کالا را در انبار دیجی کالا به صورت امانی 
قــرار دهند )کــه در ایــن صــورت، تغییــری در فرایندهای 
پــردازش، توزیــع و تحویــل ســفارش ها ایجــاد نمی کند(  
یــا می توانســتند کالا را نــزد خــود نگــه دارنــد و بعــد از 
فروش کالا، عملیات لجســتیکی برای ارسال کالا شروع 
می شود. در این حالت، کالا به روش های مختلف )خودِ 
فروشنده، شــرکت های ارائه دهنده خدمات لجستیکی 
ثالث و لجستیک دیجی کالا( از محل نگهداری کالا نزد 
فروشنده به مرکز پردازش، انتقال داده می شود و مطابق 
فراینــدی که در بــالا ذکر شــد، به مشــتری تحویــل داده 
می شود. پیچیدگی کار زمانی بالا می رود که تعداد آیتم 
کالا به ازای یک ســفارش زیاد  باشــد. تعداد کالا به ازای 
یک ســفارش دیجی کالا به طور میانگین پنج اســت، به 
این معنــا که کالاهای یک ســفارش بایســتی از  چندین 
فروشــنده مختلــف در ســطح شــهر یــا کشــور بــه مرکــز 
پردازش انتقال داده  شوند. البته لزوماً این تعداد به ازای 

پنج فروشنده نیست.  
به طور میانگین در هر سفارش پنج آیتم کالا وجود دارد 
و احتمال اینکه هر کدام از ســفارش ها فروشــنده مجزا 
داشته  باشد، وجود دارد تا امکان پردازش سفارش برای 
مشــتری و ارســال یکبــاره مرســوله هایش فراهم شــود. 
ایــن رقــم عــلاوه بــر پیچیدگــی لجســتیکی، هزینه های 
بالایی نیز برای تیم اجرایی ایجاد می کند. حتی سرعت 

 KLLM خرید 

خانه جدید 
کوئست گلوبال

کوئســت  شــرکت   KLLM  
گلوبال را خریداری کرد. این دو 
شرکت در ۱۴ ژوئیه اعلام کردند شرکت 
حمــل بــار کامیــون کنترل شــده بــا دمــا 
KLLM، شــرکت حمل و نقــل یخچالــی 
کوئســت گلوبــال  را خریــداری کــرده 
است. KLLM گفت این مالکیت باعث 
می شــود تا آنها به خدمات اصلی خود 
از طریق جاده، منطقه ای، اختصاصی، 

بین وجهی و تدارکات را اضافه کنند.

 جیــم ریچــاردز، مدیرعامــل  
KLLM در بیانیــه ای گفــت: 
خریــد کوئســت گلوبــال ارائــه خدمات 
ممتــاز  KLLM را بــا ارســال ســریع و 
کنترل شده دما به سراسر کشور افزایش 
می دهد. کوئســت گلوبال ســال ها یک 
شرکت خوب و ایمنی محور بوده است. 
فرهنــگ و ارزش هــای آنهــا بــا خانــواده 
شــرکت های مــا منطبــق اســت و مــا از 
داشتن آنها به عنوان بخشی از خانواده 

KLLM هیجان زده هستیم.«

 قرار اســت کوئســت گلوبال از 
 KLLMایــن پــس بــا عنــوان
مکمــل    Expedited Services
خدمــات حمل ونقــل یخچالــی موجود 
باشــد. ایــن شــامل حامل هــای کمتر از 
 ،Frozen Food Express کامیــون
 Koolshot شــده  تســریع  حامــل 
Expedited و بخش بین وجهی است.

 جیسون دیکرسون، مدیرعامل 
کوئســت گلوبـــــــــــــــال، گفــت: 
»کوئســت گلوبال کار و زندگــی من بوده 
است و من نمی توانستم خانه ای بهتر از

KLLM  برای آن پیدا کنم. طی پنج دقیقه 
پس از ملاقات با جیــم ریچاردز، متوجه 
شــدم کــه KLLM بــه دلیــل ارزش هــای 
خانوادگی، احترام به کارمندان و تعهد به 
ارائه بهترین خدمات به مشتریان، گزینه 
مناســب اســت. هــدف مــن هــم یافتــن 
بهتریــن خانــه بــرای کارمنــدان خــود در 

سال های آینده بود.«

NEWSخبر
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رويداد
E V E N T

رویداد بزرگداشت روز فناوری اطلاعات به همت 
سازمان نصر تهران برگزار شد

ضرورت همسویی حاکمیت با اصناف و کسب و کارها
ســازمان نظام صنفــی رایانــه ای اســتان تهــران به 
مناســبت 22 تیرماه کــه در تقویم رســمی کشــور 
روز ملی فناوری اطلاعات نام گذاری شــده، رویداد 
»بزرگداشــت روز فنــاوری اطلاعــات« را در هتــل 

اسپیناس برگزار کرد. 

 بیانیه نصر تهران 
نازنین دانشور، عضو هیئت مدیره نصر 
تهران، بیانیه روز فناوری اطلاعات را به نمایندگی 
نصر تهران قرائت کرد. در بخشی از این بیانیه آمده 
است: »ما اهالی نصر راه سختی را انتخاب کرده ایم، 
اما همچنان امیدواریم . از ابتدا می دانســتیم این 
راه، راه آسانی نیست و انتظار موانع و کارشکنی ها 
و ناملایمتــی را داشــتیم و داریــم، اما با تمــام توان 
تلاش کردیم پاسدار رأیی باشــیم که در انتخابات 
گرفته ایــم... اکنــون کــه در روز فنــاوری اطلاعــات 
هســتیم، ده ها موضوع باز داریم؛ از طرح صیانت 
خاموش گرفته تا برخی پلمب ها و فیلترینگ های 
ســلیقه ای. در ایــن راســتا تــلاش کرده ایــم دربــاره 
مســائل بــا نهادهــای تأثیرگــذار و تصمیم گیــر 
گفت وگو و تعامل کنیم.... درهای سازمان را به روی 
همه باز کرده ایم و امیدواریم افراد تازه نفس در موج 

دوم کنار ما بایستند.«

 سه ضلع اصلی توسعه فناوری اطلاعات
شهاب جوانمردی، مدیرعامل فناپ نیز در 
مراسم بزرگداشت روز ملی فناوری اطلاعات با اشاره 
به برنامه حول افزایش سهم اقتصاد دیجیتال در 
تولید ناخالص داخلی عنوان کــرد: »فعالان حوزه 
فنــاوری اطلاعــات، راهبــران این پــروژه توســعه ای 
و نســل زد، ســه ضلع تحقــق این هدف هســتند. 
بسیار مهم است که تا چه حد در فرایندهای فعلی 
در حــوزه فنــاوری اطلاعات بــه مخاطبــان نهایی و 
غایی خود توجه می کنیم. نباید چالش ها و موانع 
باعث شود که مخاطبان و اضلاع اصلی این فرایند 

فراموش شوند.«

 پیام رئیس مجلس شورای اسلامی
در این رویــداد، علی اصغر قائمی، عضو 
شــورای شــهر تهــران، پیــام محمدباقــر قالیباف، 
رئیس مجلس شورای اســلامی را قرائت کرد. در 
بخشــی از این پیام آمده اســت: »حل مشکلات 
امروز کشور، خصوصاً در عرصه اقتصاد وابسته 
به فناوری اطلاعات و حضور پای کار دانشمندان 
و فعــالان ایــن حــوزه اســت، چراکــه ایــن حــوزه از 
فناوری هــای روزگار مــا، به عنــوان عامــل تحــرک 
و پیشــران ســایر حوزه ها شــناخته می شــود. اما 
این موتــور قدرتمند هنوز در کشــور مــا، به عنوان 
منشاء ایجاد تحول چشــم گیر در بخش تجارت 
و اقتصاد و کاهش هزینه های بخش تولید عمل 
نکرده و دستیابی به این مهم را در پرتو فضاسازی 
مناسب برای حضور فعالانه بخش خصوصی و 

هدایت مراکز تحقیقاتی، علمی و دانشــگاه های 
 کشــور با رویکــرد کاربــردی کــردن دســتاوردهای 
علمی-پژوهشی، قابل تحقق می دانم، به آن شرط 
که دولت در جایگاه سیاست گذاری و تنظیم گری 
و تثبیــت راه کارهــای حفــظ نیروهــای کارآمــد و 
متخصــص، نقش آفرینی کنــد و فرصــت را برای 
این جامعه تخصصی ارزشــمند، بیــش از پیش 

فراهم سازد.«
او به عنوان نماینده مردم و رئیس مجلس شورای 
اســلامی باور دارد کــه »فضــای مجــازی« در حال 
حاضر به یکی از فضاهای مهم زیست اجتماعی، 
تعامــل فرهنگــی و کارآفرینــی و اشــتغال تبدیــل 
شــده اســت. از ایــن رو هرگونــه سیاســت ورزی، 
مقررات گــذاری و ســامان دهی ایــن فضــا از ســوی 
حاکمیت بایستی با خواســت و اراده قاطبه مردم 
همســو و همگام باشــد تا مصالح همه ذی نفعان، 

توأمان تأمین شود. 

 تسهیل فضای کسب و کار
ســید محمدرضا میرتاج الدینــی، رئیس 
فراکســیون راهبــردی مجلــس نیــز در ایــن رویداد 
عنــوان کرد:»وزارتخانه هــا در حــال حاضــر به طور 
جدی می خواهند زیرساخت هوشمند را توسعه 
دهند. دولت نیــز بایــد از این حــوزه حمایت کند. 
مجلــس نیــز در ایــن زمینــه لازم اســت همزمــان 
مقررات گذاری و مقررات زدایی را به منظور تسهیل 
فضای کسب وکار انجام دهد. فراکسیون راهبردی 
مجلس یک کمیته تخصصی تأســیس کــرده که 
اعضــای آن از خود فعالان حوزه فنــاوری اطلاعات 
تشکیل شده است و مجلس از نظرات تخصصی 

آنها استفاده می کند.«

 ضرورت همکاری با نهادی صنفی
حســین اســلامی، رئیــس هیئت مدیــره 
سازمان نظام صنفی رایانه ای تهران با تبریک روز 
ملی فناوری اطلاعات، از اهمیت ثبت ایــن روز در 
تقویم و مصادف شدن آن با سال دانش بنیان گفت 
و این اقدام و برگزاری چنین مراسمی را  بهانه ای برای 
دادن اهمیت بیشتر به نقش فناوری اطلاعات و به 
رســمیت شــناختن دارایی های نامشهود معرفی 
کرد. او که معتقد اســت ادبیات فنــاوری و ادبیات 
حــوزه نرم افــزار بایــد در تمامــی نهادهــای دولتی و 
خصوصی کشور جا بیفتد، در توضیح این مسئله 
گفت: »از مجلس ایــن خواهــش را داریم که قبل 
از نهایی شــدن هر طرح یا تصمیمــی و رفتن آن به 
صحن علنــی، از فعالان این حوزه مشــورت گرفته 
شود. اگر چنین مسیری در خصوص طرح صیانت 
عملیاتی می شد، این طرح مســیر دیگری به خود 
می گرفت.« به گفته اسلامی، سازمان نصر تهران 
تلاش کرده در حوزه رسانه به شکل جدی تری عمل 
کند و همچنین بــه دنبال امکان هــای گفت وگوی 

صریح با دولت بوده است. 

REPORTگزارش
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کسبوکارهای
اينستاگرامی

I N S T A G R A M 
B U S I N E S S

قابلیت های جدید 
تجارت در پینترست 

تبدیل الهام به عمل
 شــاید بســیاری مان پینترست را 
تنها برای پیدا کردن تصاویر زیبا و 
خاص دنبال کنیم. اما به نظر می رســد که 
این پلتفرم گام جدی تری را برای تجارت در 
شــبکه های اجتماعی برداشــته است. به 
طوری کــه بعــد از تیک تاک و اینســتاگرام، 
پینترست هم قابلیت های خرید جدیدی 
از جمله برچســب گذاری محصول را ارائه 
داده اســت. ایــن قابلیــت باعــث شــده تــا 
خریداران بیشتر از قبل به سمت تجارت در 
ایــن پلتفــرم روی بیاورنــد. جرمــی کینگ، 
معاون ارشــد مهندسی پینترســت اعلام 
کرده است: »هدف ما در پینترست تبدیل 
الهام به عمل اســت و چشــم انداز ما برای 
خرید این است که هر محصولی که مورد 
توجه کاربران ما قرار می گیرد، قابلیت خرید 

داشته باشد.«

 آمارهــای ســال 2021 نشــان 
می دهد که کاربران پینترست که 
تجربه خرید داشته اند، به شدت افزایش 
یافته اند و 89 درصد آنها به صورت هفتگی 
برای خرید از این پلتفرم استفاده می کنند. 
ویژگی های جدید خرید در این پلتفرم این 
امــکان را بــه کاربــران می دهــد که در ســفر 
خرید خود، از به روزترین داده های کاتالوگ 

استفاده کنند. 

 پینترســت همچنیــن در تــلاش 
است تا محتواهای ویدئویی لازم را 
هم برای امکان خرید فعال کند. این پلتفرم 
در چند ماه گذشــته تلاش کــرده تا تجربه 
خریــد آنلایــن را بهبــود دهــد و همزمــان 
امکانی را برای ارائه خدمات از طریق هوش 

مصنوعی معرفی کرده است. 

 پینترست عنوان کرده که این نوع 
بــه ایجــاد یــک رونــد  خریــد 
اســتراتژیک جدیــد در این شــرکت کمک 
کرده تا تجربه خرید برای مشتریان بهبود 
یابــد. طبق اعلام این شــرکت، ارائــه امکان 
استفاده از هوش مصنوعی در کنار استفاده 
از تجربیــات مدیــر اجرایــی گــوگل در 
پینترست، نشان از آن دارد که این شرکت 
در تلاش است پلتفرم خود را به جایی برای 
بهبــود تجربه خریــداران تبدیل کنــد و هر 
در  می خواهنــد  مخاطبانــش  آنچــه 
دسترس شان قرار دهد. به نظر می رسد که 
پینترســت تلاش کرده با حرکت به سمت 
ســلیقه مخاطبان، خــود را در میــان دیگر 

رقبای خود جلو بیندازد. 

REPORTگزارش

قصه برند ریس و تلاش سما وفایی برای اشتغال زایی

دست های بافنده 
دخـتــران تــالــشی

قصه برند ریــس از یک اتاق کوچک شــروع شــد. وقتی 
ســما وفایــی بــه واســطه تحصیــل در دانشــگاه تربیــت 
مدرس شــهید رجایی، مشــغول به کار تدریس شد، به 
واســطه اینکه رشــته برق خوانده بود، پایش به مدارس 
کار و دانــش و فنی حرفــه ای کشــیده می شــود. همان جا 
مشــغول بــه تدریــس بــه دانش آمــوزان رشــته طراحــی 
دوخت می شــود و انگار جرقــه برند ریس نیــز همین جا 
می خورد. کمی قبل تر و در کودکی سما، مادر و مادربزرگ 
هر دو کار بافتنــی می کردند و این در خاطــرش می ماندَ. 
وقتی به عنوان دبیر وارد مدارس می شود، دانش آموزانی 
را می بیند کــه خیلی در دروس عملی قوی هســتند و در 
همیــن میــان اتفاقی بــه جــای تدریــس کامپیوتــر، دبیر 
رشته مدیریت تولید در رشــته طراحی دوخت می شود 
و ظرفیت هــای خوبــی در ایــن دانش آمــوزان می بیند که 

شاید تا آن زمان کسی به آن توجه نمی کرد. 

 کارآفرین خودآموخته
ســما خــودش هــم آمــوزش ندیــده و از پینترســت یــاد 
می گیرد چطور کار مکرومه بافی و نیدل پانچ انجام دهد. 
روزی یکــی از دانش آمــوزان تابلویی برای یکــی از دروس 
درست کرده بود که چشم سما به آن می افتد. به این فکر 
می کند که خلاقیت این دختران می تواند هدایت شــود 
و به درآمد برســد. خــود دختران هــم ناامیــد بودند و در 
نهایت فکر می کردند باید برای خودشان چیزی درست 
کننــد و شانســی بــرای فــروش محصــولات ندارنــد. بــه 
محض اینکه سما توان مالی برای خرید مواد اولیه را پیدا 
می کند، از یکی از دختران می خواهد که کار را به صورت 
جدی با او شــروع کند.  ســما تصمیم می گیرد یک کیلو 
نخ مکرومه بخرد و برای خودش یک رانر کوچک درست 
کند. کار موفقی از آب درمی آید اما برای اینکه نخ را هدر 
ندهد، دوباره نخ هایــش را باز می کند و ایــن بار یک آینه 
درست می کند. انگار با این آینه است که بیشتر مطمئن 
می شــود که می توانــد کاری انجام دهد. هنــوز از نخ های 
آینه باقی مانده اســت. کمــی آویز با آن درســت می کند 
و هر کســی که  آن را می بینــد، می خواهد یکــی مثل آن 
را داشته باشــد و سفارشش را به ســما بدهد. همین جا 
ایده راه اندازی یک پیج اینستاگرامی به ذهنش می رسد 
و احســاس می کند ترکیب همه این هنرها را می تواند با 
هم به مخاطــب ارائه دهد.  چالش هــای ابتدای کار زیاد 
است. نمی دانند باید از چه مواد اولیه ای استفاده کنند. 
ناچار می شــوند انــواع پارچه هــا را امتحــان کننــد و این 
هزینه زیادی برایشان دارد. یک ماه بعد از راه  انداختن 
پیــج  اینســتاگرام، اولیــن ســفارش را می گیرنــد و کارهــا 
بیشتر می شود. به مرور چند دانش آموز دیگر هم اضافه 
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با مشارکت

از بزرگ ترین ادغام نظام بانکی تا تحول 
در بانکداری دیجیتال در گفت وگو با 

دکتر سیدمهدی حسینی

زدن به آب 
و  عبور از آتش

گفت وگویی با محمد قاسمی 
درباره شکل گیری شرکت 

»توسعه فناوری سوشیانت« 
 از زیرپله تا هلدینگ

گفت وگو با  مجیدخاک ور 
بیمه گری دیجیتال 

به  جای بیمه گری 
الکترونیکی

مظاهر مرجانی در میزگردی با 
موضوع سواد مالی مطرح کرد 

آینده از آن هوش 
مصنوعی است

نیما امیرشکاری از آغاز و پایان 
بانکداری مجازی می گوید 
کاخی که آرین به پا 
کرد و آریا فرو ریخت

گزارشی درباره دیجی کالا 
و گفت وگو با برادران محمدی 

در آستانه بورسی شدن

رخدادی 
ماندگار
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ختصاصی مه ا هنا مــــا
 فنـــاوری های مالی ایران
ســـــــال پنــجم 
 شمــــاره48مرداد 1400  
116 صـــــفــــــحه
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48

طراحی اسکناس ها در خدمت تکریم 
فعالیت های اجتماعی زنان

نقش زنان بر 
اسکناس های جهان 

یک سال از مهاجرت بانک سپه به 
سامانه جامع بانکی امید گذشت

کوچ  به روش  بیگ بنگ

پرونده ای درباره وضعیت 
صندوق های فروشگاهی  در کشور

گره ماجرا   کجاست؟

وقتی شهری در حاشیه یک ساحل 
موج سواری در  السالوادور  

کریپتویی شد، چه اتفاقی افتاد؟

ساحل بیت کوین

سیدمرتضی بکاء، رئیس هیئت مدیره مؤسسه 
اعتباری ملل در گفت وگو با عصر تراکنش درباره 

تحول دیجیتال در بانک ها می گوید

ضرورت 
تغییر نگرش 
مدیران صف و ستاد

امیدرضا پایمرد:
 خرده فروشان 

توانایی خرید صندوق 
فروشگاهی ندارند

مظاهر مرجانی:
 باید نیازهای 

احساس نشده را هم 
مبنای کار قرار داد

سیدمحمدرضا مصطفوی:
 هدف استفاده آسان

 از خدمات بانکی است
 نه ایجاد نئوبانک

احمد سلمانی آرانی:
 امید؛ کامل ترین 
سامانه بانکداری 

متمرکز داخلی
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با مشارکت

میزگردی با حضور پیشکسوتان 
فناوری   های مالی ـ بانکی در 

ایران درباره تأثیر سنت ها بر 
شکل گیری صنعت نوین بانکی

اندر مصائب 
نخستین  بودن

درباره هوش مصنوعی 

وقت اندیشیدن 
به آینده رایانه های 
متفکر رسیده است
ترجمه آثاری  از نشریات
وایرد، اچ بی آر و مانی ویک

پرونده ای درباره سنت و صنعت

تقابل یا تعامل؟!

رگولیشن بخشی در برابر 
رگولیشن داده محور

گفت وگوی 
دو ناشنوا

از بزرگ ترین ادغام نظام 
بانکی تا تحول در بانکداری 

دیجیتال در گفت وگو با دکتر 
سیدمهدی حسینی

زدن به 
آب و  عبور 

از آتش

در میزگردی با حضور صادق فرامرزی 
علی بدیعی،مهرداد حداد،حسن 
شایسته مجد،  کسری دولت خواهی و کاوه 
رعدی از فعالان بانکداری باز ایران بررسی شد

رویکرد بسته بانک ها 
و بانک مرکزی به 
بانکداری باز

محمد علی گوگانی 
جامعه شناسان 

دغدغه فنی نداشتند 
فنی ها دغدغه جامعه 

احمد سلمانی آرانی 
مدیرعامل رایانه خدمات امید

افق های روشنی 
در پیش است

درباره روزهای پایانی پروژه 
مهاجرت کربنکینگ بانک سپه 

در گفت وگو با فرهنگ فرزان 
 کوچ بزرگ

عبدالحمید منصوری
هنوز که هنوز است 
برای تغییر مقاومت 

وجود دارد

با آثاری از  
وحید صیامی، آرش حیدری

 امین شول سیرجانی 
سوگل دانائی

آینده مونزوی انگلیسی 
درفضای  فین تک آمریکا

درگیر 
کابوس کرونا
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سرهنگ داوود معظمی گودرزی
پلیس فتا به مثابه 
لابراتوار تخصصی 

سنجش امنیت

مهدی ملکی
سرعت تغییرات در 

صنعت بیمه همپای 
نیازهای بازار نبوده

محمد ساعدی
مسئله این است که 
مانیتورینگ عملیات 

جزیره ای است

جبار رحمانی
سیستم  برخط نامنسجم 

شخص را مجبور به 
کنشگری حضوری می کند

مــاهنامه اختصاصی
 فناوری های مالی ایران
 ســـــــال چهارم 
 شماره42 بهمن 1399  
116 صــــفــــحه
80000تـــــــومان

42
هم اندیشی درباره پرداخت کیوآر که در میان ابزارهای 

پرداخت آنچنان که باید  مورد اقبال قرار نگرفته است

 سایه سنگینِ 

صنعت  بانکداری 
بر بازار پرداخت

فیس بوک آینده خود را 
در واتس اپ می بیند

 این با  قانون 
ضدانحصار جور 
درمی آید یا خیر؟

چرا هنوز مردم تمایل 
بیشتری برای انجام امور به 
شکل حضوری دارند؟ 

اصلاح همزمان 
ذهن و عین

مجله فین تک، 2021 
را با دسته بندی  10 فین تک 

یونیکورن برتر شروع می کند 

  10  فین تک 
یونیکورن برتر 

امروزه، بیش از هر زمان دیگری 
رقبا با یکدیگر همکاری می کنند اما 
معایب و مزایای این کار چیست؟

قوانین هم رقابتی

صفحاتی درباره 
اقتصاد اشتراکی  

 نیاز نسل زدِِ

درباره بانک قرض الحسنه رسالت 
و بانکداری دیجیتال در گفت وگو با 
محمدحسین حسین زاده، مدیرعامل

مثل آب 
منعطف هستیم

چرا »یکپارچگی« در 
مانیتورینگ عملیات 

مهم است؟
دغدغه اصلی؛ 

نگاه بالا به پایین

آینده  تجارت الکترونیکی
فروشگاه 
بزرگ چین

مروری بر کتاب اینجا را کلیک 
کنید تا همه را بکشید، امنیت 

و بقا در جهان فرا متصل اثر 
»بروس اشنایر«

 دولت ها؛ مانع 
اصلی بهبود 

امنیت وب  

ُ
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محمدرضا روشناس از موانع 
کارت اعتباری می گوید

ضرورت 
اصلاح فرهنگی

کسری دولت خواهی درباره 
نئوبانک ها در ایران:

بحران ها باعث  
احساس نیاز می شوند

گفتاری از محمدعلی بخشی زاده 
معاون فناوری اطلاعات بانک دی

به دنبال تحقق 
بانکداری دیجیتال

نیما امیرشکاری:
همه جای دنیا 

رگولاتورها دید خود 
را از بازار می گیرند

مــاهنامه اختصاصی
 فناوری های مالی ایران

 ســـــــال چهارم 
 شمــاره41 دی 1399  
116 صــــفــــحه
80000تـــــــومان

41
پرونده ای درباره کارت اعتباری که در همه 

دنیا مورد اقبال است اما در کشور ما نه

 محبوب دیگران 

مغضوبِ ما

صفحاتی درباره مدیرعامل 
 نتفلیکس و  فرهنگ 
باز آفرینی این شرکت 

دکترین 
هستینگز

میزگرد بررسی چالش های 
بانکداری مجازی در ایران  

از نئوبانک 
گریزی نیست

گفت وگو با بهزاد شیری مدیرعامل 
پست بانک درباره نقشه راه این بانک

پست بانک از 
روستاها تا 
شرکت های 
دانش بنیان
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ختصاصی مه ا هنا مــــا
 فنـــاوری های مالی ایران
ســـــــال پنــجم 
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راه اندازی پروژه یوان دیجیتال، بخشی از 
برنامه بزرگ  چین برای در اختیار گرفتن 

رهبری جهانی اینترنت در آینده

استقبال  کریپتویی

پرونده ای درباره روزهای آرام بورس 
و اقداماتی که می توان در وضعیت 

کنونی بازار سرمایه انجام داد

علاج واقعه قبل از 
وقوع »دوباره«

پرونده ای درباره تاریخ پول 
به بهانه انتشار کتاب »پول«

اثر جیکوب گلدستاین 

داستان ابزاری 
که ابزار نماند

نگاهی به تجربه پاپ فایننس و عمومی شدن 
سرمایه گذاری در آمریکا و ایران

وقتی بورس برای 
همیشه تغییر کرد

گفت وگو با زهرا میرحسینی معاون فناوری اطلاعات 
و ارتباطات بانک پاسارگاد  درباره 

تحقق اکوسیستم  اقتصاد دیجیتال در کشور

از نسل 
آرمان گراها هستم

علی رسولی زاده: 
باید تمهیداتی برای افزایش 

سواد سرمایه گذاران 
اندیشیده شود

محمدهادی شالباف:
 اوج قابلیت بانکداری شناختی 

پیش بینی رفتار مشتریان 
و نیاز آنهاست

امید ترابی:
بانکداری دیجیتال 

باید شهرت را 
جایگزین اعتبار کند

محمد قاسمی:
 معاملات آنلاین تنها 

تحول بزرگ بازار سرمایه 
در سال های اخیر بود
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حسین اسلامی:

آینده متعلق به 
شرکت های بزرگ 
بانکی نیست

امید ترابی درباره تالی:

مکانیسم شهرت؛ 
وجه تمایز تالی با 
سایر رقبا

میثم رجبی، مدیرعامل رادین: 

می خواهیم خودمان 
صرافی رمزارز داشته 
باشیم

علیرضا عابدی نژاد: 

صنایع مالی ایران 
در افتا وضعیت 
مطلوبی ندارند

بهناز آریا:

کار امنیت، کار 
آتش نشانی نیست
 کار پیشگیرانه است

حسین واعظ قمصری مدیرعامل شرکت پرداخت الکترونیک سامان 
درباره آخرین دستاوردهای سپ و جایگاه جدیدش در صنعت 

پرداخت کشور می گوید

متمرکز 
بر مشتری 
نه محصول

آیا در ایران، نئوبانک 
واقعی و مستقل 
خواهیم داشت؟
آرزویی مبهم

نگاهی به چهار دستگاه 
سخت افزاری در صنایع مالی 

از چهار شرکت مطرح

جان سخت ها

معرفی زنان فعال در 
صنعت فناوری های 
مالی ایران

زنان دنیای
 صفر و یک ها

میزگردی درباره 
مسائل و چالش های 

افتا در ایران

بی توجهی 
کسب وکارها به افتا

حه
صف

 11
6 

 14
00 

یر
  ت

47
ره 

ما
 ش

م 
نج

ل پ
سا

عی
ما

جت
ی، ا

اد
تص

ه اق
نام

اه
 م

ش 
کن

ترا
صر

ع

یادداشتی از رحمان بابازاده 
درباره بازار سرمایه کشور: 

جای خالی روبات های 
مشاور در بورس

افسانه اوضاعی: 
دورنمایی از 

بانکداری آینده با خلق 
فرهنگ  دیجیتالی

امیر هامونی از وضعیت 
رگ تک در کشور می گوید: 

در ابتدای مسیر 
توسعه ای هستیم

سیدقاسم نعمتی: 
توجه به استاندارد 

اطلاعات در صنعت بیمه 
کشور ضروری است

ختصاصی مه ا هنا مــــا
 فنـــاوری های مالی ایران
ســـــــال پنــجم 
 شمــــــاره47 تیر 1400  
116 صـــــفــــــحه
120 هزارتــــــــومان
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درباره چالش ها و مشکلات حقوقی 
بر سر راه وصول میراث دیجیتالی

رمزارزها 
میراثی بی وارث؟

نگاهی به کارنامه دولت های 
حسن روحانی در حوزه های 

گوناگون فناوری های مالی

تدبیر، امید
 هر دو  یا  هیچ کدام؟

در ستایش دیوانه وارترین کریپتو!

چه کسی داج را  از 
قفس آزاد کرد؟ نیوزویک برای نخستین بار 

فهرستی از رتبه بندی کارت های 
اعتباری ارائه کرده است

۲۰ کارت اعتباری 
برتر  ۲۰۲۱   

محمدرضا فرزین، مدیرعامل بانک کارآفرین 
در گفت وگو با عصر تراکنش از ورود این 
بانک به حوزه B2C می گوید

تعمیق بانکداری 
شرکتی با توسعه 
بانکداری خرد
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امــروزه برندســازی کارفرما اهمیت بیشــتری پیــدا کرده، 
زیرا جذب و حفظ اســتعدادها به اولویــت اصلی رهبران 
ارشد تبدیل شــده اســت. کار ترکیبی تبدیل به عنصری 
برای معامله با کارمندان شده، آنچه کارمندان بر شهرت 
برند تأثیر می گذارد و برندســازی قــوی می تواند هزینه ها 
را کاهش دهد و درآمد را بهبود بخشــد. اما بازاریابی چه 
نقشی در بهبود برند کارفرمایی یک سازمان دارد؟ برخی 
از بهترین شیوه هایی که شــرکت ها باید دنبال کنند، چه 
هستند؟ فارستر اخیراً مطالعه ای برای درک این موضوع 
انجام داده است. در اینجا چند نکته از این گزارش آورده 

شده است.

  ترکیب منابع انسانی با بازاریابی
در حالی که بسیاری از فعالیت های مربوط به 
برندسازی کارفرما جدید نیستند، اختصاص 
پرســنل و منابــع بــرای تــلاش در ایــن راســتا 
نسبتاً جدید است. برای رسیدن به یک برند 
کارفرمایی قدرتمند، شاهد افزایش همکاری 
بین بخش بازاریابی و منابع انسانی هستیم. 
هرچند بیش از همــه این بازاریابان هســتند 

که در این پدیده نوظهور فعالیت می کننــد و تلاش دارند 
برند کارفرمایی سازمان خود را تقویت کنند. با این حال، 
برند کارفرمایی با منابع انســانی ارتباطی تنگاتنگ دارد. 
بخش منابــع انســانی جایی اســت که به شــکل ســنتی 
اکثــر فعالیت های مرتبــط با ســاختن برنــد کارفرمایی در 
آن انجام می شده اســت و در برخی از شــرکت ها، اگرچه 
بخش بازاریابی به تقویت برند کارفرمایی مشغول است، 
اما به منابع انسانی گزارش می دهد. در نهایت، ایجاد برند 
کارفرمایی نیازمند همسویی و همکاری محکم میان منابع 
انسانی و بخش بازاریابی است تا فعالیت های آنها اثرگذار 
باشد. بازاریابان ممکن است مهارت های بسیاری داشته 
باشــند، اما احتمــالاً نمی تواننــد انگیزه ها یــا تفاوت های 
ظریف کارمندان را در تعاملات روزانه درک کنند. از طرفی 
در حالی که منابع انسانی در درک این موضوع قدرتمند 
اســت، مهارت هــا و منابــع مرتبــط بــا ایجــاد کمپین های 

بازاریابی را ندارد.

  بازاریاب ها چه می کنند؟
بازاریابی وسواس بسیاری روی مشتریان شرکت دارد. بنابراین 
دیدگاه آنها به مشــتریان بســیار ارزشمند اســت. بازاریابان 
مالک روایــت و تجربه کلی برند هســتند. آنهــا همچنین به 
طور منحصر به فــردی آماده اند تا اطمینــان حاصل کنند که 
»درون« و »بیرون« برند با هم هماهنگ هستند. هر شکافی 
در این بین کارآمدی و تأثیر یک برند را از بین می برد.  تنها کافی 
است بازاریاب ها آنها همان رفتاری را که در قبال یک مشتری 
بالقوه در پیش می گیرند، با یک کاندیدای موقعیت شــغلی 
داشته باشند یا همان برخوردی را که با مشتریان خود انجام 
می دهند، روی کارمندان اعمــال کنند. این گونه 
اســتراتژی برند ســنتی را به یک اســتراتژی برای 
ایجاد و تقویت برند کارفرمایی تبدیل می کنند. 
اصول مشــابه هســتند؛ جــذب، تبدیــل، ایجاد 
روابط و تشویق به حمایت. در چندین شرکت که 
برندسازی کارفرمایی مبتنی بر منابع انسانی را 
انجام می دهند، تمرکز بر جذب استعدادهاست، 
در حالی که دیگــران را نادیده می گیرند. بیشــتر 
فعالیت های روزانه برندسازی کارفرمایی خوب، 
نزدیک به کاری است که بازاریابان به طور منظم 
برای مخاطبان متفاوت انجــام می دهند. از ایــن رو بازاریابان 
می توانند مهارت هــای خود را به برندســازی کارفرمــا بیاورند 
تــا کیفیــت را افزایش دهنــد. همچنین بــه گفته تعــدادی از 
پاسخ دهندگان این مطالعه، منابع انسانی بودجه محدودی 
دارد و بازاریابی می تواند منابع مالی، تخصص و سایر منابع 

ارزشمند را با خود به همراه بیاورد. 

  سه استراتژی مهم
بازاریابان دیــدگاه منحصربه فردی دارند کــه از طریق تعامل 
با مشــتریان و مشــتریان بالقوه به دســت آمده اســت. ســه 
استراتژی برند و بازاریابی می تواند به طور قابل توجهی برند 

کارفرمایی را تقویت کند. 
 پل زدن میان تجربیات: طبق تحقیقات فارستر، کارمندان 
نقش مهمی در ارائه تجربیات مشتری و شکل دادن به درک 
برند دارند. بــه این ترتیب، نام تجــاری کارفرما باید رابطه بین 

چنین تجربیاتی را در نظر گرفته و آنها را تقویت کند.

 بــا احساســات پیــش برویــد: درگیــری عاطفــی از فایــده 
عملکردی فراتر می رود. از این رو، این ابرقدرت یک برند است. 
در حالی که کارمندان و مشتریان ممکن است انتخاب های 
متفاوتی داشته باشند، قدرت احساسات در شکل دادن به 
انتخاب های آنها مشابه است. بنابراین، نام تجاری کارفرما باید 
از مبادلات منطقی ارزش پیشنهادی کارفرما فراتر رفته و آن را 
به معناداری و ارتباط ارتقا دهد. چرخه عمر را طولانی کنید: 
چرخه عمر برند با اســتعفای یک کارمند به پایان نمی رسد. 
آنها ممکن است به سازمان دیگری بپیوندند و همچنان برای 
ســازمان قبلی خود ارزش آفرینی کنند. از ایــن رو، نام تجاری 
کارفرما در اســتحکام بخشــیدن به پیونــد با یــک کاندیدای 
موقعیت شغلی و برانگیختن حمایت فرد در دوره کارمندی و 

فراتر از آن، نقش فعالی دارد.

  تمرکز بر سه حوزه مؤثر در ایجاد یک تغییر
بخش بازاریابی کارمندان جدید را نمی شناسد. اما از آنجا که 
آنها به مشارکت بیشتر در برندسازی کارفرما فکر می کنند، 
باید سه حوزه کلیدی را برای ایجاد یک تغییر عظیم در اولویت 

قرار دهند.
 برتری: همان منابع، مهارت ها و تلاش هایی که یک برند را 
برای مصرف کنندگان جذاب می کند، برای جذب کاندیداها نیز 
مؤثر است. برتری یک برند در این زمینه ارتباط تنگاتنگی با 
شهرت برند دارد؛ چیزی که مورد توجه بخش بازاریابی است 
و می توانــد تأثیر قابــل توجهی بر جــذب و حفــظ کاندیداها 

داشته باشد.
 تعامل: در حالی که منابع انسانی تعاملات کلی کارکنان را 
مدیریت می کند، بازاریابی باید نقشش را در شکل دادن به 
تعاملات به گونه ای ایفا کند که این تعامل ها منعکس کننده 

شخصیت کلی برند باشد.
 همسویی: بازاریابی باید ارتباط برندسازی کارفرما و منابع 
انسانی را تسهیل کند. باید برندی منحصر به فرد ایجاد کند که 
در هم در داخل شرکت همسویی در میان بخش های مختلف 
قابل مشــاهده باشــد، هــم از دیــد ناظر بیرونــی.  لازم اســت 
اطمینان حاصل شود که فرایند فعالیت هایی مانند استخدام 
و ورود نیروی جدید، یادگیری و توســعه به گونه ای اســت که 

تجربیات کارکنان را هم تراز تجربیات مشتریان می کند.

رویکرد منحصربه فرد بازاریابی می تواند برند کارفرمایی را تقویت کند

زوایای پنهان یک برند باشخصیت

ترانه احمددوست

taraneh-ahmaddoust
@yahoo.com

درباره مدیریت 
روابط کاندیداهای 

موقعیت شغلی 

شناخت و آگاهی
مدیریــت روابــط کاندیداهــای 
موقعیت های شغلی روشی است 
که استخدام کنندگان توسط آن تجربه خود 
را تعریف می کنند؛ تجربه کلی تعامل یک 
کاندیدا با یک کارفرمای بالقوه در طول کل 
چرخــه اســتخدام. مدیریــت ارتبــاط بــا 
مشتری به ایجاد فهرستی از استعدادها و 
تــا  کمــک می کنــد  بالقــوه  کارمنــدان 
استخدام کنندگان بتوانند از آن برای جذب 

نیرو استفاده کنند.

این فهرست شامل کاندیداهای 
فعــال، کاندیداهــای منفعــل و 
کاندیداهای سابق است )که ممکن است 
در گذشــته کار نکرده باشــند امــا در آینده 
خواهند کرد(. همچنین شامل کاندیداهای 
ســاعتی، کارگــران از راه دور، کارمنــدان 

فریلنس و کارمندان تمام وقت است.

گلسدور می گوید استخدام یک 
کارمنــد جدیــد چهــار هــزار دلار 
آمریکا هزینه دارد و 24 روز زمان می برد. اما 
گاهی اوقات پر کردن یک موقعیت چند ماه 
طول می کشــد و این فقط باعث از دســت 
رفتن درآمد ناشی از پر نشدن یک موقعیت 
شــغلی مهم می شود. شــناخت بهتر این 
کاندیداها و آگاهی از وضعیت شغلی فعلی 

آنها، برای مدیریت مؤثر ضروری است.

انگیزه استخدام در دانشگاه را در 
نظر بگیرید؛ شما با کاندیداهای 
امیدوارکننــده ای در آنجا ملاقات کرده اید. 
ممکن است نتوانید همه آنها را استخدام 
کنید، اما می توانید از یک راه حل مدیریت 
ارتباط با مشــتری، برای درگیر نگه داشتن 
آنهــا اســتفاده کنیــد. در صــورت نیــاز، 
می توانید قبل از انتشار یک آگهی شغلی، 

با این گزینه ها تماس بگیرید. 

هنگام استفاده از راه حل مدیریت 
ارتبــاط بــا مشــتری، می توانیــد 
نامزدهای بالقوه را دسته بندی کنید. سپس 
می توانید تلاش های بازاریابی و برندسازی 
کارفرمــا را با اهــداف خود تنظیــم کنید. در 
حــال حاضر راه حل هــای خــودکاری وجود 
دارد کــه بــه شــما در جــذب، پــرورش و 
اســتخدام کاندیداهــای بــاارزش کمــک 
می کند. اما آیا هر شرکتی از آنها استفاده 

می کند؟ نه هنوز.

REVIEWبررسی

برندکارفرمايی
E M P L O Y E R 

B R A N D
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تاريخ نوآوری
H I S T O R Y  O F
I N N O V A T I O N

از آنجــا کــه برآوردهــای تاریخــی و انسان شناســی دربــاره 
پیدایش گونه های انسانی بسیار متفاوت است، شناسایی 
تاریخ فناوری بر پایه تاریخ گونه های انسان کمکی به تعیین 
نقطه دقیقی برای خاســتگاه فنــاوری نمی کنــد. حیوانات 
گهگاه از ابزارهای طبیعی مانند چوب یا ســنگ اســتفاده 

می کننــد و انســان ها نیــز بــدون شــک صدها 
هــزار ســال پیــش از برداشــت نخســتین گام 
بنیادی در ساخت ابزارهای خود، همین کار را 
می کرده اند. تا رسیدن به دوره ای که ابزارسازی 
به گونه ای منظم انجام شــود و حتی تا رسیدن 
به مراحل متوالی اســتاندارد کردن دستگاه ها 
نیز دوران های بیشــتری ســپری شــد. رسیدن 
به مرحله تخصصی در ســاخت ابزار در دوران 
نئاندرتال هــا )70 هــزار ســال پیــش از میــاد( 
ممکن شــد و ابزارهــای پیشــرفته تری کــه نیاز 

به ســرهم بندی چند قطعه داشــت، توســط کرومگنون ها 
انجام شد )شــاید در 35 هزار ســال پیش از میاد(. این در 
حالی است که به کارگیری اصول مکانیکی در دوره نوسنگی 
)عصر حجر جدید، شش هزار سال پیش از میاد( و عصر 
فلز )حدود ســه هزار ســال پیش از میاد( توســط مردمان 

سفالگر نئولیتیک عملی شد.

  انقلاب نوسنگی
در پایــان آخریــن عصر یخبنــدان )حــدود 15 هــزار تا 20 

هزار ســال پیش( گروه اندکی که با آب وهوا ســازگار شده 
بودند، گذار از دوره طولانی ســبک زندگی پارینه ســنگی 
قدیم به سبک زندگی نوین مستقر و وابسته به دامداری 
و کشاورزی را شــروع کردند. دوره نوســنگی در نهایت به 
افزایش قابل توجه جمعیت، بزرگ شــدن اندازه جوامع 
و آغاز زندگی شــهری انجامیــد. گاهی اوقات 
ایــن دوره را انقاب نوســنگی می نامنــد، زیرا 
ســرعت نوآوری های فنــاوری افزایش بســیار 
یافــت و ســازمان های اجتماعــی و سیاســی 
بشری پیچیده شد. بنابراین لازم است برای 
درک آغاز فناوری به بررسی تحولات از عصر 
پارینه سنگی قدیم تا عصر نوسنگی و تا ظهور 
نخســتین تمدن هــای شــهری در حدود ســه 

هزار سال پیش از میاد بپردازیم.

  سنگ
ســنگ ماده ای اســت که هم بــه دوره های پیــش از تاریخ 
نام داده و هم مایه پیوســتگی فناورانه شده است. شاید 
چنین بینگاریم که انسان های نخستین پیش از آنکه بر 
کاربرد ســنگ چیره شــوند، از مواد دیگــری مانند چوب، 
استخوان، خز، برگ و علف استفاده می کردند، اما به غیر 
از شاخ استخوانی که احتمالاً به عنوان کلنگ در معادن 
سنگ چخماق و جاهای دیگر استفاده می شده و قطعات 
دیگری از ابزارهــای اســتخوانی، چیزی باقــی نمانده، در 

در دوره انقلاب نوسنگی سرعت نوآوری های فناوری افزایش یافت 
و سازمان های اجتماعی و سیاسی بشری پیچیده شد؛ برای درک 

آغاز فناوری لازم است تحولات از عصر پارینه سنگی قدیم تا عصر 
نوسنگی و تا ظهور نخستین تمدن های شهری را بررسی کنیم
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آیا فناوری  امروزی برتر از دوران باستان است؟

تقابل فناوری باستانی و مدرن
مــا انســان ها از روزهــای زندگــی بــه عنــوان 
شــکارچی، زندگــی در غارهــا تــا کشــف آتــش 
راه دراز هــزاران ســاله پیموده ایــم. امــروزه در 
هــر مــکان ممکــن در جهــان زندگــی می کنیــم، 
دنیای ما در مقایســه بــا دنیای اولیــه آینده نگر 
شــده و همان گونــه کــه در طــول قرن هــا از نظــر 
جســمی و ذهنی تکامــل یافتیم، تمــدن خود را 
بــا فنــاوری پیشــرفت دادیــم.  فناوری باســتانی 
هزاره های گذشــته راه را برای شــکوفایی فناوری 
شــگفت انگیز امروزی هموار کرده است. امروز 
ما به وضعیت پیشرفت در زندگی رسیده ایم که 
اعتبار عمده آن بــه اجداد ما و فنــاوری ابتدایی 
آنها می رسد که بنیان ساخت تمام فناوری های 

امروزی بوده است. 

چرخ
مدت ها پیش از ساخت لاستیک های 
جذاب فراری، نخســیتن چرخ دنیای ما اختراع 
شــد که جســمی ســخت و دایره ای با سوراخی 
در مرکز بود. این ســاختار بودجه اختراع ســایر 
فناوری های باســتانی را تأمین کرد. هنگامی که 
به صــورت افقی قــرار گرفت، حرکت چرخشــی 
برای شــکل دادن به مواد رسی، چرخ سفالگری 
را فراهــم کــرد و پــس از ســال ها حتــی در دکل 
کشتی ادغام شد و نسخه پیچیده تر آن توربین 

سد برق آبی را شکل داد. 

گوه
ابزار ساده مثلثی شکل و کاماً معمولی 
اســت که چندیــن کار را راحت می کنــد. کاربرد 
ســاده این فناوری قدیمی جدا کردن دو جســم 
است که با تبدیل نیروی وارده )در انتهای صاف( 
به نیرویی عمود بر سطح آن عمل می کند. هرچه 
کوچک تــر باشــد، بــرای انجــام کار بــه قــدرت/ 
نیروی کمتری نیاز اســت. ســاده ترین نمونه آن 
کــه حتــی امــروز اســتفاده می شــود تبر اســت. 
مصریان از تبرهای برنزی برای شکستن سنگ 
های بزرگ اســتفاده می کردنــد و وایکینگ ها از 

آن به عنوان ساح جنگی بهره می بردند. 

اهرم
اهرم یک تیر چوبی یا یک میله است که 
توسط یک تکیه گاه به حرکت در می آید. نیروی 
اعمال شده بر یک ســر اهرم آن نیرو را در جهت 
مخالــف نیــروی اصلــی بــه ســر دیگــر آن تبدیل 
می کند. یک اهرم به اندازه کافی قوی می تواند 100 

برابر وزن نیروی اعمال شده را بلند کند. 

شهر باستانی و مدرن »دره سند«
این شــهر در حدود دو هزار ســال پیش 
از میــاد در شــمال غربی هند قــرار داشــت و در 
زمان خود به شکل شــگفت آوری پیشرفته بود. 
راه حل هــای مــدرن  ماننــد تفکیــک فاضــاب/ 
پسماند و برنامه ریزی شهری، ناودان های بسته، 
جمــع آوری زبالــه، حمام هــای عمومــی مجــزا، 
لوله کشی و... داشت. این ویژگی ها نشان دهنده 
کیفیت ارزش هایی مانند نظافت شخصی، آب 
تمیز برای حمام کردن، جمع آوری فاضاب برای 
حفظ نظافت شهر برای ساکنان بود و همه اینها 
نه از مواد خام امروزی مانند سیمان یا فلز، بلکه 

از سنگ و چوب ساخته شده بود.

پزشکی باستان
پزشــکی باســتان بــر پایــه آزمایــش و 
خطای زیاد شــکل گرفت. بر اســاس نظریه رایج 
ماوراءالطبیعــه آن دوران برای درمــان بیماری ها، 
مراسم حذف روح شیطانی اجرا می شد اما بعدها 
بقــراط گفت علــت بیمــاری می توانــد در بدن ما 
باشــد، نه چیزی بیهوده به عنوان روح شیطانی. 
بعدها آیورودا به زبان سانســکریت نوشــته شد 
که هنوز هم یکی از روش های اصلی در پزشــکی 

است. 
روشن اســت فناوری های باستانی بنیان فناوری 
امروزی بوده اســت. برخی از ابزارها و ســازه های 
ساده دوران گذشته هنوز در بســیاری از ماشین 
آلات پیچیــده اســتفاده می شــوند. فنــاوری 
باستانی به اهداف خود برای اجداد ما رسید. در 
مقایســه بین فناوری باســتان و فناوری امروزی، 

هنوز برای اعام برنده کمی زود است.
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